
ب�از ش�دن در 
شيوا نوروزي
   گزارش

ورزش�گاه ها به 
روي تماشاگران 
خون تازه اي به رگ ه�اي ورزش تزريق مي كند. 
شيوع كرونا در ايران و جهان ممنوعيت حضور 
تماشاگران و تعطيلي طولاني مدت ورزش را به 
همراه داشت. با گذشت بيش از يك سال ونيم از 
پاندمي ويروس كرونا، اوضاع در كشورمان كمي 
آرام شده و با فروكش كردن نسبي و البته شكننده 
اين بيماري از ف�ردا ورزش دوس�تان مي توانند 
رقابت هاي ورزش�ي را از نزديك نظ�اره كنند. 
اسفند ماه 98 بود كه شيوع كوويد 19 در ايران اعلام 
شد. اگرچه آن زمان بسياري از ما تصورش را نمي كرديم 
كه اين ويروس بلايي خانمانسوز براي جهان باشد، ولي 
خيلي زود تأثيرش در جامعه و به ويژه در ورزش عيان 
شد. تعطيلي رقابت ها از همان زمان كليد خورد و پس 
از برگزاري چند ديدار فوتبال بدون تماشاگر، ليگ برتر 
بيش از سه ماه تعطيلي را تجربه كرد. در اين مدت مردم 
كشورمان پنج پيك كرونايي را پشت سر گذاشتند. بعد 
از سرعت گرفتن واكسيناسيون، كاهش آمار فوتي ها 
و خروج بسياري از ش��هرهاي كشور از وضعيت قرمز 
و نارنجي، ش��رايط براي ورود هواداران به سالن هاي 
ورزشي مهيا شده و طبق اعلام مسئولان از 20 آبان 
تماشاگران براس��اس پروتكل هاي اعلامي مي توانند 
به ورزشگاه ها بروند. البته رشته هايي چون كشتي و 
فوتبال با بي توجهي به قوانين تعدادي از مسابقات خود 

را با حضور تماشاگر برگزار كرده اند. 
  كنترل هوشمند

خلأ حضور تماش��اگران در حالي ليگ هاي فوتبال، 

واليبال و بس��كتبال را تحت تأثير قرار داده كه چند 
ماهي از بازگشت هواداران به ورزشگاه ها در كشورهاي 
اروپايي و حتي آسيايي مي گذرد. منتها تا همين چند 
هفته گذشته وضعيت كرونايي اغلب شهرهاي كشور 
به گونه اي نبود كه رقابت های ورزشي با حضور تماشاگر 
برگزار شوند. عبور از پيك پنجم فرصتي بود براي ستاد 
ملي مبارزه با كرونا در ورزش تا اين مس��ئله را مورد 
بررسي قرار دهد. آزاد شدن حضور هواداران در سالن ها 
از 20 آبان ماه خبري خوش��حال كننده براي جامعه 
ورزش است. البته اجرايي شدن اين مصوبه منوط به 
رعايت قوانين و مقرراتي ويژه است. راه اندازي سيستم 
هوشمند كنترل كارت واكسيناسيون يكي از اين موارد 
است. دكتر غلامرضا نوروزي، رئيس فدراسيون پزشكي 
ورزشي در گفت وگو با »جوان« با اشاره به اين موضوع 
گفت: »كليات اين مسئله اعلام شده، ورزشگاه ها بايد 
به سامانه هوشمند متصل شوند و هواداران با ارائه كارت 
واكيسناسيون منوط به اينكه هر دو دوز واكسن كرونا را 
دريافت كرده باشند اجازه ورود خواهند داشت. از فردا 
اين مسئله اجرايي مي شود و ورود تماشاگران چه در 
فوتبال و چه در ورزش هاي سالني با رعايت موارد اعلام 
شده بلامانع است. قرار بود سيستم كنترل هوشمند 
كارت واكسيناسيون ماه گذشته راه اندازي شود، اما 
به دليل آماده نبودن سازوكار قول اين ماه را داده اند. 
با توجه به انجام واكسيناسيون عمومي تأكيد بر فعال 
شدن باشگاه ها و رشته هاي ورزشي است، اما اگر كنترل 
هوشمند فعال نشود، امكان حضور تماشاگران وجود 

نخواهد داشت.«
  ظرفيت ها مشخص نشده

دكتر نوروزي در پاسخ به اين سؤال كه چند درصد از 

ظرفيت ورزشگاه ها پر خواهند شد، اظهار داشت: »اين 
مسئله به وضعيت شيوع كرونا بستگي دارد و اينكه 
رقابت هاي ورزشي در سالن سر پوشيده برگزار مي شود 
يا روباز. ملاك ورود تماشاگران رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي قبلي و ارائه كارت واكسيناسيون است، در 
غير اين صورت تماشاگران بايد تست PCR منفي 
72 ساعته به همراه داشته باشند. جز اين راهي براي 
ورود به استاديوم ها وجود نخواهد داشت. هنوز ميزان 
حضور تماشاگران و ظرفيت مورد استفاده ورزشگاه ها 
تعيين نشده است. فدراسيون پزشكي ورزشي به ستاد 
ملي مبارزه با كرونا پيشنهاد می دهد و اين ستاد در اين 

خصوص تصميم گيري مي كند.«
  تخلفات در فوتبال

به رغم ممنوعيت ورود تماشاگران، حضور هواداران 
در برخي از مسابقات ليگ برتر فوتبال اعتراض هايي 
را به همراه داشته است. دكتر نوروزي با تأييد تلويحي 
اين تخلفات بر برخورد قاطع با قانون گريزان تأكيد 
كرد: »فوتبال بح��ث پيچيده اي دارد و ان ش��اءالله 
سيستم بليت فروشي الكترونيكی مان درست شود. 
در برخي ديداره��اي فوتبال اين اتف��اق رخ داده و 
متأسفانه مسئولان مربوطه اين مسئله را زير سيبيلي 
رد كرده اند، اما ناظران فدراسيون ها، سازمان ليگ، 
وزارت بهداشت و مسئولان برگزاري مسابقات موظف 
به نظارت بر اجراي قوانين هستند. بحث جان مردم و 
در خطر بودن جان انسان ها در ميان است. قطعاً اگر 
تخلفي صورت بگيرد مسئولان امر جرائمي را در نظر 
خواهند گرفت.« رئيس فدراسيون پزشكي همچنين 
از همه خواست كماكان پروتكل ها را رعايت كنند: 
»توصيه اول و آخر ما رعايت پروتكل هاي بهداشتي 

است و اين تنها راه پيشگيري از ابتلا و شيوع بيشتر 
اين بيماري محسوب مي شود. هيچ واكسيناسيوني 
به صورت قطعي فرد را ايمن نمي كند. نمي توان گفت 
چون واكسن  زده ايم ديگر كرونا نمي گيريم، بلكه در 
كنار واكسيناسيون بايد پروتكل ها رعايت شود تا از 

شروع پيك هاي بعدي جلوگيري شود.«
  گيت هاي الكترونيك 

رئيس سازمان ليگ فوتبال در خصوص عدم تجهيز 
ورزشگاه ها به سيس��تم فروش الكترونيك هشدار 
داد. در حالي كه طبق قانون ورود تماش��اگران به 
ورزش��گاه ها مجاز اعلام ش��ده، انتظار مي رود در 
ديدارهاي هفته پنجم لي��گ برتر فوتبال هواداران 
روي سكوها حضور داشته باش��ند. سهيل مهدي 
در گفت وگو با راديو تهران از باش��گاه ها خواس��ت 
نسبت به تجهيز ورزش��گاه هاي خود اقدام كنند: 
»براي اجرايي و عملياتي شدن حضور تماشاگران 
در ورزشگاه ها بايد مكاتبات لازم با باشگاه ها صورت 
گيرد. ورزشگاه ها مانند شرايط قبل از پاندمي كرونا 
بايد داراي گيت هاي بليت فروشي الكترونيكي باشند 
و اگر ورزشگاهي فاقد اين تجهيزات باشد، نمي توانيم 
اجازه بدهيم تماشاگران وارد آن شوند، زيرا به واسطه 
فروش بليت و كنترل پاندمي كرونا بايد بليت فروشي 
الكترونيكي انجام شود. خواهش مي كنم هر باشگاهي 
ورزشگاهش گيت الكترونيك ندارد، هرچه سريع تر 
براي تجهيز آن به اين سيستم اقدام كند. البته در 
اين يك سال مي توانس��تند چنين كاري را انجام 
دهند، اما اكنون هم بايد گيت ها را كامل و تجهيزات 
بليت فروشي را راه اندازي كنند تا بتوانيم حضور گرم 

تماشاگران در ورزشگاه ها را شاهد باشيم.«
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دنیا حیدري

سعيد احمديان

3 تغيير در 4 هفته نتيجه تصميمات بي اعتبار و شتاب زده 
 جهنم مربيان 

با كپي برداري از ليگ هاي عربي
جهنم مربيان تا همين چند سال قبل كشورهاي حاشيه خليج هميشه 
فارس بود. روي نيمك��ت لرزان تيم ه��اي عربي كه با اولي��ن باخت يا 
نارضايتي مديران متمول آنها با پرداخت جرينگي مبلغ قرارداد مربيان به 
سادگي هرچه تمام تر روي نام آنها قلم قرمز مي كشيدند، آن هم بي توجه 
به بزرگي يا كوچكي مربي مورد نظر. اين ويروس اما طي سال هاي اخير 
به شكل قابل توجهي يقه فوتبال باشگاهي ايران را هم گرفته است، به 
طوري كه هر ساله شاهد تغييرات پرتعداد روي نيمكت  تيم هاي ليگ 
برتري هس��تيم. تغييراتي كه در ليگ بيست ويكم با يك ركوردشكني 

تاريخي از همان هفته نخست آغاز شد!
   بي اعتباري مربيگري

تنها يك هفته روي نيمكت شهرخودرو دوام آورد. نيمكتي كه تا پيش از 
آن سكان هدايتش به دست مهدي رحمتي بود و در ليگ بيست و يكم 
هدايتش به مهاجري سپرده شده بود كه بازي نخست را با تساوي بدون 
گل و كسب يك امتياز از نخستين ميزباني به جيب  زده بود. هفته دوم اما 
به دليل اعتصاب بازيكنان مشهدي هرگز برگزار نشد، ولی قبل از برگزاري 
هفته سوم بود كه وقتي مهاجري راهي تمرين شد با اكبر ميثاقيان مواجه 
و براي حفظ اعتبارش تصميم به استعفا گرفت، وقتي شواهد از هيچ كاره 
بودن او در تيم خبر مي داد و به همين راحتي ركوردي تاريخي را به نام 
خود ثبت كرد و در حالي كه وعده بازيكن سازي داده بود تنها يك هفته 
بعد از نشستن روي نيمكت ش��هرخودرو در ليگ بيست و يكم، سكان 

هدايت اين تيم را تحويل ديگري )اكبرميثاقيان( داد و رفت.
   نيمكت نامطمئن تراكتور

قرعه دومين تغيير به نام فيروز كريمي افتاد. هضم شكست 2 بر يك در 
تبريز مقابل پيكان كه سومين باخت پي در پي تراكتور بود براي زنوزي 
كه عادت به تحمل مربيان ناكام ندارد كار ساده اي نبود و او را دست به 
قلم كرده بود ب��راي كنار زدن فيروز كريمي ك��ه اين مربي نيز خودش 
پيش دستي كرد. تراكتور كه از ليگ هجدهم تا به امروز 12 تغيير را روي 
نيمكت مربيگري خود تجربه كرده، فصل قبل و در هفته پنجم بود كه 
قيد منصوريان را زد، اما اين فصل با پيشرفتي قابل توجه در هفته چهارم 
تصميم به ايجاد تغيير گرفت! البته اين دومين تغيير فصل تراكتور به 
حساب مي آيد، چراكه بعد از پايان فصل قبل كمالوند جاي فيروز كريمي 
را گرفت كه به دليل اختلافات قبل از شروع مسابقات و بي آنكه حتي يك 
بازي را با تراكتور تجربه كند عطاي هدايت اين تيم را به لقايش بخشيد 
تا بار ديگر فيروز كريمي روي نيمكت تراكتور بنشيند. مربي كه اين بار 
اما حضورش تنها چهار هفته روي نيمكت تراكتور دوام داشت و حالا تيم 
زنوزي مانده و نيمكت خالي، تيمي كه آمار و ارقام نش��ان مي دهد دل 

بستن به آن فكر خوبي نيست. 
   قمار باخت

آخرين تغيير تا قبل از هفته پنجم نيز يقه ويسي جوان را گرفت. مربي 
كه به گفته خود گرشاس��بي در راه مذاكره با تيمي ديگر با پيش��نهاد 
مديرعامل فولاد راهش را به سمت اين تيم خوزستاني كج كرد، آن هم 
در شراطي كه مديريت باش��گاه همزمان در پي گرفتن رضايت نكونام 
براي ادامه همكاري بود: »شرايطمان مثل بازي شطرنج بود و اگر غفلت 
مي كرديم كيش و مات مي ش��ديم. از آنجا كه خواس��ته بيشتر مردم 
خوزستان به كارگيري سرمربي بومي بود، قرعه به نام ويسي افتاد. البته 
به او گفتيم سه روز ديگر منتظر نكونام مي مانيم و اگر نيامد قراردادت را 
امضا مي كنيم كه او هم سفيد امضا كرد.« اين اما قمار خوبي براي ويسي 
نبود و او به جاي سه روز سه هفته بعد جايش را به نكونامي داد كه جلب 

رضايتش اندكي به طول انجاميد. 
   مديريت ناكارآمد

سه تغيير تنها در چهار هفته )اگر نخواهيم كمالوند را نيز به اين ليست 
اضافه كنيم( روندي تأسفبار از بي ثباتي در ليگ برتر فوتبال ايران است. 
رفتاري كه عادت مديران كشورهاي عربي حاشيه خليج هميشه فارس 
بود و مايه تمسخر، اما حالا به عادت تأسفبار مديران ايراني تبديل شده 
است. تغييرات پي در پي كه نشان از تصميمات ش��تاب زده و عجولانه 
مديراني دارد كه در عين ناباوري نفرات باتجرب��ه اي نيز در بين آنها به 
چشم مي خورد. رفتار غيرقابل توجيهي كه اعتبار فوتبال ايران و نيمكت 

تيم هاي باشگاهي آن را سال هاست كه زير سؤال برده است.

»جوان« از برنامه پايان دادن به روزهاي خالي ورزشگاه ها گزارش می دهد

بازگشت شور و هيجان به سكوها

مي خواهيم به اوج برگرديم
ظهر دوشنبه به وقت اس��پانيا، ژاوي هرناندز پس از شش سال به نيوكمپ 
برگشت. البته اين بار با كت و شلوار تا به عنوان سرمربي جديد روي نيمكت 
بارسا بنشيند و آبي و اناري ها را كه در سال هاي اخير از روزهاي خوب شان فاصله 
گرفته اند، دوباره به اوج برگرداند. او در اولين پيامش به بازيكنان گفت: »پيام 
نخست اينكه من اينجا هستم تا به آنها كمك كنم.  از نظر من حضور بوسكتس 
بسيار مهم اس��ت و همچنين آلبا، پيكه، ترشتگن و س��رجيو روبرتو.  اينها 
همبازي هايم بودند و وجود آنها يك امتياز است.  من آماده هستم و چالش ها را 
دوست دارم. هدفم كمك به كاتالان ها و لذت بردن از پيروزي است. اميدوارم 

كه دوباره بارسلونا را در اوج ببينيم.  انگيزه زيادي براي كار كردن دارم.«

رونمايي از تركيب جهاني تيم ملي كاراته
با برگزاري رقابت انتخابي وزن ۶7- كيلوگرم، تركيب تيم ملي كاراته در 
رقابت هاي قهرماني جهان مشخص شد. به اين ترتيب تيم ملي كاراته 
با تركيب علي مسكيني در ۶0-، سيد علي كريمي در ۶7-، علي اصغر 
آسيابري در 7۵-، ذبيح الله پورشيب در8۴- و سجاد گنج زاده در وزن 
8۴+ كيلوگرم در بخش انفرادي عازم رقابت ه��اي قهرماني جهان در 
امارات خواهد ش��د. همچنين در بخش تيمي نيز گنج زاده، پورشيب، 

خدابخشي، بابان، عاشوري و آسيابري به ميدان مي روند. 

6 ماه محروميت نايب قهرمان پارالمپيك
عليرضا مختاري، نايب قهرمان پارالمپيك توكي��و در پرتاب وزنه پس 
از انتش��ار مطلبي در فضاي مجازي عليه بهمن رضايي، رئيس انجمن 
و سرمربي پيش��ين تيم ملي پارادووميداني از تاريخ 28 مهر 1۴00 به 
مدت شش ماه از س��وي فدراس��يون جانبازان و معلولان براي شركت 
در مسابقات داخلي و خارجي محروم شد. عليرضا مختاري 28 مهر در 
پستي انتقادي در فضاي مجازي درباره رضايي رئيس انجمن و سرمربي 
پيشين تيم ملي پارادووميداني نوشته بود: »خدا را هزار بار شكر كه رفتي، 
چه كارهايي كه كردي، چه حق هايي كه پايمال كردي، چه دل هايي كه 
شكستي، چه اشك هايي كه جاري كردي، فقط بدان تو را سپردم به عدل 

الهي و بعدش به وجدانت. هزاران بار شكر كه رفتي.«

قول قهرماني نداده ام

اميدها آينده كشتي هستند، به شرط ديده شدن
ناي��ب  قهرماني        خبر
كش��تي  تي��م 
فرنگي اميدهاي ايران در مس��ابقات صربستان 
هرچند نتيجه قابل تأمل و بزرگي براي ورزش اول 
كشور به حس��اب مي آيد  و همه را به آينده اين 
رشته اميدوار مي كند، اما ظاهراً كسب اين عنوان 
چن��دان مورد توج��ه مس��ئولان ورزش و حتي 
فدراسيون كشتي قرار نگرفته تا جايي كه فرشاد 
عليزاده، س��رمربي تيم فرنگي اميد هاي ايران با 
انتقاد از رفتارهاي تبعيض آميز مي گويد: »بعد از 

مس��ابقات جهان��ي ن��روژ  اس��تقبال خوبي از 
كش��تي گيران به عمل آمد و مراسم تجليل هم 
برگزار ش��د، اما در خصوص ما اصلًا هيچ تماسي 

گرفته نشد تا حداقل تشكر كنند. در بزرگسالان 
شرايط فرق مي كند و همه چيز براي آنهاست. 
از اميده��ا و رده هاي ديگر اس��تقبال خوبي 
نشد، اما فراموش نكنيم كه آنها آينده كشتي 

هستند. رده زير 23 س��ال به تيم بزرگسالان 
نزديك اس��ت و آنها مي توانند آينده كش��تي را 

تضمين كنند، البته به شرط آنكه ديده شوند.«

ليگ برتر واليب��ال به نقطه اوج 
فريدون حسن

     واليبال
خود رسيده اس��ت. بعد از پنج 
هفته رقابت، شرايط جدول به 
گونه اي است كه حالا سپاهان و شهرداري اروميه تنها تيم هاي 
بدون باخت مسابقات هستند و همين امر باعث مي شود همه 
نگاه ها به ديدار امروز اين دو تيم در اصفهان باش��د.  دو تيم در 
ش��رايطی كاملًا برابر قرار دارند و س��پاهان تنها با چند درصد 
بالاتر، يعني معدل امتيازي 1/1۴ در برابر 1/11 صدر جدول را 
به خود اختصاص داده است. دو تيم پنج برد به دست آورده اند 
كه دو برد آن 3 بر صفر، دو برد 3 بر يك و يك برد نيز 3 بر 2 بوده 
و تنها تفاوت شان در كسب امتيازات است. همين برابري باعث 
شده ديدار امروز به بزرگ ترين بازي اين فصل از رقابت ها و نقطه 
جوش مسابقات تبديل شود. ديداري كه برنده آن بدون شكست 
صدرنشين مي شود و شايد بازنده با شرايط جديدي روبه رو شود 
و نتواند به روند كنوني خود ادامه دهد.  بدون ترديد برگ برنده 

در بازي امروز دست سپاهان ميزبان است. آنها هرچند از مزيت 
تماش��اگر بي بهره اند، اما به هر ح��ال در زمين خود حرف هاي 
زيادي براي گفتن دارند و روز سختي را براي شهرداري اروميه 
رقم خواهند زد. در س��وي مقابل تيم اروميه هم دس��ت خالي 
نيست و مي تواند از استرس سپاهان براي كسب پيروزي در خانه 
اس��تفاده كند و ورق را به نفع خود برگرداند. ب��ا اين حال بايد 
منتظر ماند و ديد كه نتيجه جدال س��اعت 1۶ دو تيم حكم به 
صدرنشيني كدام يك مي دهد.  در ساير ديدارها، لبنيات هراز 
آمل تيم س��وم جدول رده بندي به مصاف آذربات��ري اروميه 
مي رود. ش��هداب يزد رده چهارم��ي در خانه از پ��اس گرگان 
پذيرايي مي كند. پي��كان تيم پنجم ج��دول در گنبد مهمان 
شهرداري اين شهر است. فولاد سيرجان مدافع عنوان قهرماني 
و تيم ششم جدول به رامسر مي رود تا مقابل هورسان صف آرايي 
كند. شهرداري ورامين ميزبان مس رفسنجان است و در نهايت 

نيز سايپا در تهران مقابل راهياب ملل مريوان قرار مي گيرد.

 سپاهان- شهرداري اروميه
 نقطه جوش ليگ برترواليبال

امروز همه راه ها به اصفهان ختم مي شود

قبول هدايت تيم��ي كه قهرمان 
حامد قهرماني

    چهره
جه��ان و المپيك اس��ت و كمتر 
حريفي پيدا مي ش��ود كه بتواند 
مقابلش عرض اندام كند كار بسيار سختي است، حتي اگر پيش از 
اين در تمام قهرماني ها و افتخارآفريني هاي آن سهم داشته باشي. 
نفر اول بودن شرايط خاص خودش را دارد و اين موضوعي است كه 
اين روزها فريد صائبي، سرمربي جديد تيم ملي واليبال نشسته 
ايران بهتر از هر كس ديگری آن را درك مي كند. صائبي حالا 
پس از س��ال ها جانش��ين هادي رضايي ش��ده تا ايران را 
همچنان بر قله افتخار اين رشته نگه دارد. سرمربي 
جديد ايران هرچند نقش بسزايي در افتخارات 
گذشته به عنوان مربي و كمك رضايي داشته، 
اما حالا در شروع راهي تازه خوب مي داند كه 
نبايد قول بده��د. البته ب��دون ترديد او به 
توانايي هاي شاگردانش ايمان دارد، ولي اين 
را هم خوب مي داند كه شرايط هر مسابقه و 
هر رويدادي با قبل متفاوت است. صائبي كه 
مردانش را براي مسابقات قهرماني جهان كه 
اسفند ماه در هانگژوی چين برگزار مي شود 
آماده مي كند، مي گويد: »هيچ ضمانتي بابت 
قهرمان كردن تيم ملي واليبال نشسته در 
جهان نداده ام، اما مبناي تمام برنامه ريزي ها 

دستيابي به همين عنوان است.«

طارمي از حق فوتبال ايران دفاع كرد
بدون شك اسكوچيچ نبايد از ياد ببرد كه در 
ايران در كجا و در كدام تيم ها مربيگري كرده 
و با چه كارنامه اي به تيم ملي رسيده است. 
اگر  كي روش يا يك مربي بزرگ و كارنامه دار 
چنين صحبت هايي را مطرح می كرد شايد 
مي گفتيم كه آنها چيزهايي ديده اند و در 
اين مورد نظر داده اند، ولي اس��كوچيچ كه 
بدون شك در دنياي فوتبال مربي بزرگي 
نيست و در تيم مطرحي مربيگري نكرده در 
اندازه اي نيست كه بخواهد از تاكتيك ناپذيري يا تاكتيك پذيري بازيكنان 
ايراني صحبت كند. ضمن اينكه اگر بازيكن��ان ايراني تاكتيك ناپذير يا 
فوتباليست هاي خوبي نبودند به هيچ عنوان تيم هاي اروپايي آنها را جذب 
نمي كردند، اما در حال حاضر بازيكنان زيادي از ايران در اروپا فوتبال بازي 
مي كنند و پرسپوليس با همين فوتباليست هاي ايراني و در شرايطي سخت 
دو بار به فينال ليگ قهرمانان آسيا صعود كرد. اولين اشتباه را سرمربي تيم 
ملي انجام داد كه در مورد بازيكنان ايراني صحبت كرد و اتفاقاً طارمي حق 
داشت كه در اين مورد صحبت كند، حرف او در اصل دفاع از فوتبال ايران 
بود. همين بازيكنان ايراني بودند كه سرمربي تيم ملي را در چنين موقعيتي 
قرار دادند. مطمئناً اگر بازيكناني مثل طارمي نبودند موفقيت هايي كه 
اسكوچيچ اخيراً به دست آورده است، اتفاق نمي افتاد. حساب كنيد كه 
طارمي در بازي هاي مرحله قبل و همين مرحله تيم ملي چند گل  زده و 
چند پاس گل داده است. بايد ارزش بازيكنان بزرگ تيم ملي را بدانيم و 
اين مسائلي كه به وجود آمده است به هيچ عنوان قابل قبول نيست. اگر هم 
بازيكن ايراد دارد، مربي بايد با بچه هاي تيمش كار كند، نه اينكه بخواهد 
مسائلي را عنوان كند كه تيم وارد حاشيه شود. حرف هايي كه اسكوچيچ 
زد از روي بي تجربگي بود، آن هم در شرايطي كه بازي سختي برابر لبنان، 
سوريه و ديگر حريفان داريم. نمي دانم آقايان چه فكری كرده اند كه چنين 
تصميمي گرفته اند و طارمي را دعوت نكردند. الان زمان گرفتن چنين 
تصميمي نبود. بايد صبر و تحمل خودمان را بالا ببريم و اجازه ندهيم چنين 
مسائلي به تيم ملي آسيب بزند. طارمي عاشق تيم ملي است. او دوست 
دارد به تيم ملي كشورش كمك كند و براي بار دوم بازي در جام جهاني را 
تجربه كند. بايد جلسه اي برگزار مي كردند تا طارمي يا كادر فني تيم  ملي 

حرف هاي شان را می زدند و مشكل را برطرف می كردند.

علي دايي 

سرمربي سابق تيم ملي فوتبال

 سجادي از فوتبال زدگي سلطاني فر 
درس بگيرد

يكي از انتقادها به مسعود سلطاني فر، وزير سابق ورزش توجه بيش از حد و 
افراطي او به فوتبال بود، چه تصميم هايي كه به فدراسيون فوتبال تحميل 
مي كرد و چه تصميماتی كه براي دو باشگاه دولتي استقلال و پرسپوليس 
مي گرفت. سفارش گزينه اي مانند مارك ويلموتس براي نيمكت تيم ملي كه 
ضرر چند ميليون يورويي را به ما تحميل كرده است، تنها يكي از دخالت هاي 
پرهزينه سلطاني فر در فوتبال بود. در استقلال و پرسپوليس هم به عنوان 

رئيس مجمع دو باشگاه، كم  تصميم پرهزينه براي دو تيم نگرفت. 
رويكرد فوتبالي وزير سابق سبب ش��ده بود خيلي ها با در پيش گرفتن 
چنين روندي به وزارت ورزش عنوان وزارت فوتبال را بدهند، وزارتي كه 
اگرچه براي كل ورزش است، اما نفر اول آن آنقدر درگير يك رشته شده 
بود كه بقيه ورزش ها امورات شان به سختي پيش مي رفت. فوتبال زدگي 
وزير سابق كار را به جايي رس��انده بود كه هر روز كه مي گذشت فاصله 
قهرمانان و مدال آوران منهاي فوتبالي كه افتخار و مدال های ورزش در 
المپيك، جهاني و آسيايي را به واسطه تلاش آنها كسب كرده ايم با وزير 

ورزش به عنوان متولي اصلي ورزش بيشتر مي شد. 
بهانه بازگويي كوتاهي از آنچه در زمان مسعود سلطاني فر بر ورزش گذشت و 
نگراني از ادامه رويكرد فوتبال زده وزارت ورزش در زمان حضور حميد سجادي 
است. كمتر از سه ماه از حضور سجادي در وزارت ورزش مي گذرد و يكي از 
مواردي كه بايد مورد توجه وزير جديد قرار بگيرد، دوري از توجه افراطي به 
فوتبال است. فوتبال اگرچه با توجه به محبوبيتي كه دارد، يكي از دغدغه هاي 
جدي هر وزيري است، اما به نظر مي رسد نوع مواجهه با چنين دغدغه اي و 
ايجاد يك موازنه بين مسئوليت هايي كه سجادي در حوزه هاي ديگر دارد يكي 

از اولويت هايي است كه بايد مورد توجه وزير ورزش قرار بگيرد. 
اظهارنظرهايي كه از وزير جديد ورزش درباره جزئي ترين امور دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس به گوش مي رسد، اما نشان دهنده اين است كه گويا 
همچنان بايد شاهد رويكرد فوتبال زده وزارت ورزش در دوره جديد باشيم، 
به خصوص كه يكي از دغدغه هاي جدي اين روزهاي وزارت ورزش كه فشار 
سنگيني را روي سجادي وارد كرده، مشخص نبودن اعضاي هيئت مديره 
و مديرعامل باشگاه دولتي پرسپوليس است كه به قول بيژن ذوالفقارنسب 
مشاور وزير ورزش، روزانه 18 ساعت وقت وزير را گرفته است! بديهي است 
كه وزير ورزش به عنوان رئيس مجمع دو باشگاه استقلال و پرسپوليس بايد 
در اين حوزه با توجه به مسئوليت هايي كه دارد اقدام كند، اما اين نبايد باعث 
شود ورزش هاي ديگر در حاشيه قرار بگيرند و همچنان شاهد آن باشيم كه 

فوتبال در صدر توجهات وزارت ورزش قرار دارد. 
دو باشگاه دولتي اس��تقلال و پرسپوليس آنقدر حاش��يه و كار دارند كه 
محمدرضا داورزني در زماني كه معاون قهرماني و حرفه اي وزارت ورزش 
بود، گفته بود اين دو باشگاه هر كدام يك وزارت جداگانه مي خواهند. با 
توجه به حجم بالاي كار اين دو باشگاه دولتي و مسئوليت هايي كه در رابطه 
با اين دو تيم وجود دارد، اگر سجادي به جاي 18ساعت، تمام 2۴ ساعت روز 
هم براي رتق و فتق كارهاي اين دو باشگاه بگذارد، باز هم وقت كم مي آورد. 
از اين  رو با چنين حجم سنگيني از مسئوليت ها، بايد وزير جديد ورزش 
برخلاف امروز از دخالت و مورد توجه قرار دادن جزئي ترين امور پرهيز كند 
و با انتخاب هيئت مديره، وقت و زمانش را براي مسئوليت هاي مهم تري كه 

در قبال ورزش كشور دارد اختصاص دهد. 
سجادي كه خود يكي از قهرمانان منهاي فوتبالي است، به خوبي از مشكلات آنها 
آگاه است و اين اميدواري وجود دارد كه با حضور او، ورزش هاي مدال آور از سايه 
مظلوميتي كه در دوران وزير سابق داشته اند خارج شوند و به اندازه افتخاراتي 
كه دارند مورد توجه و حمايت قرار گيرند. سال آينده بازي هاي آسيايي هانگژو 
را پيش رو داريم و كمتر از سه سال ديگر هم المپيك پيش روي ورزش ايران 
است، دو رقابت مهم كه قطعاً در اولويت هاي وزارت ورزش قرار گرفته اند و بايد 
تمركز سجادي روي اين رقابت ها و همچنين ديگر اولويت ها مانند توجه به 

ورزش پايه و همگاني و مشكلات معيشتي و شغلي قهرمانان باشد. 
با وجود چنين اولويت هايي، توجه افراطي به فوتبال و غش كردن وزير ورزش 
به سمت اين رشته پرطرفدار، سجادي را هم مانند سلطاني فر به وزيري 
تبديل خواهد كه كمتر محبوبيتي در بين منهاي فوتبالي ها خواهد داشت 
و فاصله اي كه امروز بين قهرمانان و وزارت ورزش وجود دارد بيشتر از قبل 

خواهد شد، زنگ خطری كه بايد از سوي وزير ورزش جدي گرفته شود.


